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[iNdenngsmimsteren.] 
idømme fængselsstraf. Bestemmelser af 
denne art er sædvanlige i lovgivningen, når 
sagen behandles som politisag. 

Jeg kan tillige henvise til det lovforslag, 
der samtidig hermed fremsættes om gen- 
nemførelse af kønssygdomsloven på Fær- 
øerne. 

Idet jeg i øvrigt tillader mig at henvise 
til de bemærkninger, der ledsager lovfor- 
slaget, skal jeg anbefale forslaget til det 
høje tings velvillige behandling. 

Jeg skal yderligere tillade mig for det 
høje ting at fremsætte forslag til lov for 
Færøerne om bekæmpelse af kønssygdomme. 

Antallet af smittede med kønssygdomme 
på Færøerne er ikke stort og er ikke steget 
ret meget i en årrække. Der er 15-20 gonorré- 
tilfælde om året, og syfilis forekommer kun 
med adskillige års mellemrum. I de sidste 
år har der dog været en del tilfælde af 
gonorré, hvor det har været vanskeligt at 
opspore smittekilden, således at sundheds- 
myndighederne har været nødt til at bede 
politiet om bistand til opsporingen. Dette 
har imidlertid fundet sted uden nogen 
egentlig lovhjemmel. 

Ved lov nr. 193 af 4. juni 1947 om be- 
kæmpelse af kønssygdomme blev der gen- 
nemført regler, der med hensyn til smitte- 
opsporingen og pligten til at underkaste 
sig lægebehandling betød en skærpelse i 
forhold til de hidtil gældende regler ifølge 
lov nr. 81 af 30. marts 1906 om modarbej- 
delse af offentlig usædelighed og venerisk 
smitte. Loven af 4. juni 1947 gælder imid- 
lertid ikke for Færøerne, hvorfor Færøernes 
landsstyre efter indstilling fra landslægen 
nu har fremsat forslag om, at tilsvarende 
regler også bliver gennemført på Færøerne. 

Det foreliggende lovforslag er udarbejdet 
på grundlag af loven af 4. juni 1947; der er 
kun foretaget redaktionelle ændringer samt 
ændringer, der er begrundet i de for Fær- 
øerne gældende særlige forhold. 

Jeg skal endvidere henvise til det lovfor- 
slag, der samtidig hermed fremsættes om 
ændringer i kønssygdomsloven af 4. juni 
1947. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget 
og bemærkningerne til dette, tillader jeg 
mig at anbefale forslaget til det høje tings 
velvillige behandling. 

Jeg skal endvidere tillade mig for det 
høje ting at fremsætte forslag til lov om 
ændring af lov om kommunale ejendoms- 
skatter. 

Den foreslåede ændring af den kommu- 
nale ejendomsskattelov går ud på at give 
Frederiksberg kommune adgang til på linje 
med andre kommuner at opkræve en særlig 
afgift for bortførsel af dagrenovation. 

I andre kommuner antages kommunal- 
bestyrelsen at have adgang til at opkræve 
en renovationsafgift, når bortførsel af dag- 
renovation foretages ved kommunens for- 
anstaltning. Den særlige lovmæssige bag- 
grund, hvorom jeg tillader mig at. henvise 
til bemærkningerne til lovforslaget, gør det 
imidlertid 홢 ligesom det tidligere var for 
Københavns vedkommende 홢 tvivlsomt, 
om Frederiksberg kommunalbestyrelse kan 
opkræve en sådan afgift. 

På Frederiksberg, hvor kommunen hidtil 
har foranstaltet bortførsel af dagrenovation 
vederlagsfrit, ønsker kommunalbestyrelsen 
nu at indføre en ordning, hvorefter grund- 
ejerne skal betale en fast årlig afgift pr. 
dagrenovationsbeholder, der tømmes ved 
kommunens foranstaltning. 

Da nyopførte beboelsesejendomme igen- 
nem en årrække med hjemmel i boligstøtte- 
lovgivningen har været fritaget for kommu- 
nal ejendomsskyld, og alle ejendomme, der 
er opført efter I. september 1956, som følge 
af den kommunale ejendomsskylds fiksering 
er fritaget for kommunal ejendomsskyld, 
bidrager de faste ejendomme på Frederiks- 
berg ikke på lige fod til kommunens ud- 
gifter ved bortførslen af dagrenovation. I 
betragtning heraf forekommer det rimeligt 
at give Frederiksberg kommune samme 
adgang som andre kommuner til at fordele 
udgiften til bortførsel af dagrenovation efter 
den nytte, den enkelte ejendom har af ord- 
ningen. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
forslaget til det høje folketings velvillige 
behandling. 

Jeg skal endelig for det høje ting frem- 
sætte forslag til lov om statens husholdnings- 
'J'åd. 

I slutningsbestemmelsen i den gældende 
lov om statens husholdningsråd, således som 
denne er ændret ved lov nr. 121 af 15. april 
1959, er det fastsat, at loven skal forelæg- 
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[Indenrigsministeren.] 
ges til revision senest i indeværende folke- 
tingssamling. 

Efter at husholdningsrådets forhold har 
været gjort til genstand for nærmere under- 
søgelser dels af forvaltningsnævnet, dels af 
et af indenrigsministeriet nedsat udvalg, har 
jeg nærmere overvejet hele spørgsmålet 
om husholdningsrådets fremtidige organi- 
sation. På grundlag heraf tillader jeg mig 
herved at fremsætte forslag til en ny lov 
om statens husholdningsråd. Forslaget går 
ud på at bevare statens husholdningsråd, 
men samtidig at gøre det mere smidigt og 
effektivt. Dette er først og fremmest søgt 
opnået ved at fritage selve rådet for ansvaret 
for den daglige ledelse af forsøgsarbejdet 
og sekretariatet, der i fremtiden tænkes 
henlagt til en af ministeriet udnævnt for- 
stander. Samtidig har man 홢 ikke mindst 
af hensyn til ønsket om den størst mulige 
koordination ved løsningen af beslægtede 
opgaver, som staten direkte eller indirekte 
har påtaget sig eller medvirker til at løse 홢 
foreslået, at husholdningsrådets arbejds- 
planer skal godkendes af ministeriet. 

Det er mit håb, at den modernisering af 
statens husholdningsråd, som dette forslag 
indebærer, vil være til gavn for alle de hus- 
mødre og forbrugere, hvis tarv og inter- 
esser det er husholdningsrådets opgave at 
tjene, således at vi i fremtiden vil kunne 
få ro om hele dette spørgsmål. 

Idet jeg i øvrigt henviser til de bemærk- 
ninger, der er knyttet til lovforslaget, an- 
befaler jeg herved forslaget til velvillig og 
hurtig behandling i det høje ting. 

Landbrugsministeren (Skytte): Herved har 
jeg den ære for det høje folketing at frem- 
sætte forslag til lov om indkøbsforeninger for 
mindre jordbrugere. 

Disse indkøbsforeninger blev oprettet i 
1939, og der er i de forløbne år, sidst ved 
loven fra 1954, stillet i alt 25 mill. kr. til 
rådighed for det arbejde, som alle vist må 
erkende har virket tilfredsstillende og været 
af stor betydning for det mindre landbrug. 
Den nuværende lov herom udløber den 1. 
april 1960, og jeg vil gerne anbefale, at 
dette arbejde fortsættes, og at foreningerne 
får bedre mulighed for at støtte husmæn- 
dene ved indkøb af besætning og drifts- 

inventar, end de som følge af prisstigningen 
har haft i de senere år. 

Det foreslås derfor, at den hidtidige 
grænse for indkøb for foreningens midler på 
indtil 2 500 kr. i almindelighed sættes op til 
5 000 kr., dog ved indkøb af traktorer og 
større samlede maskinindkøb til 10 000 kr. 
Endvidere åbnes mulighed for en forlæn- 
gelse af afdragstiden. 

Som følge heraf vil foreningerne få brug 
for større midler end hidtil i forhold til den 
af medlemmerne tegnede garantikapital. 
Ganske vist er det også i forslaget anført, at 
garantitegningen skal forhøjes; men allige- 
vel vil dette måske ikke være tilstrækkeligt, 
og man har derfor, også under hensyn til 
foreningernes store reservefonds, fundet det 
forsvarligt, som det anføres i bemærknin- 
gerne, at tillade, at foreningerne kan låne 
op til 4 gange garantikapitalen imod tidli- 
gere højst 2 gange. 

Lånene foreslås ydet pa samme vilkår 
som hidtil, dog at renten på grund af den 
almindelige forhøjelse af renteniveauet fore- 
slås forhøjet fra 4 til 4% pct. p. a. 

Jeg skal endelig omtale ændringen i ad- 
gangen til at blive medlem af en indkøbs- 
forening. Tidligere har man gang på gang 
på grund af stigningen i ejendomsvur- 
deringerne måttet ændre den jord værdi- 
grænse, der var fastsat for størrelsen af med- 
lemmernes ejendom, men efter at der i lov- 
givningen om vurdering af fast ejendom er 
fastsat bestemte grundbeløb, har man ment, , 
at et grundbeløb på 20 000 kr. for en ejen- 
dom vil være passende for afgrænsningen af, 
hvad man kalder det mindre landbrug. 

Forslaget indebærer i øvrigt en videre- 
førelse af de hidtidige indkøbsforeningers 
virksomhed, og det beløb, der tænkes stillet 
til rådighed for foreningerne i en 10 års 
periode, er på 25 mill. kr., hvortil kommer 
den rest, der henstår fra den tidligere ord- 
ning. 

Med disse bemærkninger vil jeg anbefale 
lovforslaget til tingets velvillige behandling. 

Formanden: Uden for dagsordenen giver 
jeg ordet til den ærede ordfører for udval- 
get til valgs prøvelse, for at hun kan gøre 
indstilling til tinget om godkendelse af et 
valg. 


